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1. Kuusi kaupungin toimielintä antoi ohjelmaehdotuksesta lausuntonsa. Toimielimille ei ollut erityistä 

huomautettavaa ohjelmaehdotuksen sisällöstä. Kolmessa lautakunnassa äänestettiin 

hiilineutraaliustavoitteen laskemisesta vuoteen 2030.

2. Otakantaa.fi kautta saaduissa kommenteissa korostuu päätavoitteiden, toimenpiteiden ja 
aikataulujen epätarkkuus (parannetaan, lisätään yms.). Toivotaan tarkempia toimenpiteitä 

päätavoitteiden saavuttamiseksi sekä tarkempaa määrittelyä aikataulusta ja välitavoitteista.

3. Ohjelman toimenpanoon sitoutuminen sekä seuranta ja siihen käytettävät mittarit nähdään 

tärkeinä tavoitteiden saavuttamiseksi.

4. Esille nostetaan metsittäminen, metsänhoitosuunnitelmat sekä hiilinielut kaupungin alueella 
asioina, joita ohjelmassa ei ole käsitelty.

5. Muita esimerkkejä esille nostetuista teemoista, joita ohjelmassa ei ole käsitelty ovat esimerkiksi 

sähköautojen latauspisteet, biokaasun tuotanto jätteistä, kierrätysmateriaalien ja/tai kestävien 

materiaalien hyödyntäminen rakennusten korjauksissa ja uusien rakentamisessa sekä Vihreä lippu 

–ohjelma.

→ Riippuen teemasta näitä asioita on valikoidusti nostettu esille ohjelmassa tai niihin on vastattu 

muilla tavoin tässä dokumentissa. Osasta teemoista on keskusteltu ohjelman valmisteluvaiheessa, 

mutta ne eivät ole päätyneet lopulliseen ohjelmaan.

Keskeiset havainnot
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Ohjelmaan tehtiin kommenttien 
perusteella seuraavat muokkaukset

1. Viisaat julkiset hankinnat painopisteeseen on tehty green deal –sopimukseen liittyen muutos. 

Muutoksen mukaan pyritään mahdollisuuksien mukaan osallistumaan useampaan kuin yhteen 

sopimukseen.

2. Toimenpiteiden kokonaislukumäärä nousi 83:sta 85:teen.

• Ympäristökasvatus ja –sivistys kehityspolkuun lisättiin toimenpide Salon kulttuurikasvatussuunnitelmaan 
liittyen.

• Puhtaat lähivedet: Laadukas vesihuolto painopisteeseen lisättiin toimenpide viemäriverkoston laajentamiseen 
liittyen.

3. Monimuotoinen luonto kehityspolkuun lisättiin merkintä METSO-ohjelmaan liittyen 

toimenpiteeseen ”Kaupungin puistometsien hoidossa huomioidaan ilmasto- ja ympäristötavoitteet 
ja -näkökohdat”.

4. Monimuotoinen luonto kehityspolun yleisen tason tavoitteeseen lisättiin merkintä kaupungin 

metsänhoitotoimenpiteistä: ”Kaupungin metsiin sovelletaan metsäkuviokohtaisesti ja 

metsäsuunnitelmissa esitettyjä tarkoituksenmukaisia toimenpiteitä.”

5. Lisäksi kommenttien perusteella arvioitiin uudelleen sekä kehitettiin ohjelman toimeenpanon ja 
seurannan toteuttamista sekä vastuunjakoa.
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Ehdotusta Salon kaupungin ilmasto- ja ympäristöohjelmasta sai kommentoida otakantaa.fi palvelussa. 

Kommentointi oli avoinna 11.3 – 31.3.2021. Ehdotusta kommentoi yhteensä 41 vastaajaa.

Vastaajien edustamat tahot:

Ilmasto- ja ympäristöohjelman 
luonnoksen kommentointi

Edustettu taho Lukumäärä

Kaupungin asukas 33

Vapaa-ajan asukas 4

Kaupungin työntekijä 7

Kaupungin luottamushenkilö 2

Järjestön edustaja 6

Yrityksen edustaja 1
Muu 4

Kommentoinnissa esitettiin yhteensä 13 kysymystä liittyen ohjelman päätavoitteisiin, kehityspolkujen 

ja painopisteiden sisältöön sekä siihen miten hyvin kehityspoluissa/painopisteissä määritellyt toimet 

vastasivat päätavoitteisiin. Lisäksi koko ohjelmaa sai kommentoida avoimesti.

Kysymyksiin annettiin yhteensä 293 kommenttia (18-28 kommenttia/kysymys, ka. 22,5).

Kysely löytyy osoitteesta: https://www.otakantaa.fi/fi/hankkeet/583/
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Ehdotuksesta Salon kaupungin ilmasto- ja ympäristöohjelmaksi lausui kuusi 

kaupungin toimielintä. Lisäksi ohjelma lähettiin kommentoitavaksi kaupungin 

vaikuttamistoimielimille kommentoitavaksi.

Ohjelmaehdotuksesta lausunnot antoivat: opetuslautakunta, sosiaali- ja terveyslautakunta, 
rakennus- ja ympäristölautakunta, kaupunkikehityslautakunta, vapaa-ajan lautakunta sekä Salon 

Veden johtokunta.

Toimielimille ei ollut erityistä huomautettavaa ohjelmaehdotuksen sisällöstä. Osassa lautakunnista 

äänestettiin hiilineutraaliustavoitteen laskemista vuoteen 2030. Asiaa käsiteltiin ohjelman 

poliittisessa ohjausryhmässä ja päädyttiin pysymään asetetussa valtakunnallisessa tavoitteessa 
2035.

Ilmasto- ja ympäristöohjelman 
luonnoksen lausunnot
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Kommenteissa esitetään tyytyväisyyttä ja kritiikkiä. Päätavoitteet nähdään yleisesti tärkeinä ja 

tavoittelemisen arvoisina. Kritiikki taas kohdistuu erityisesti:

• Päätavoitteiden, ja samalla koko ohjelman, tavoitteiden ja niiden aikataulujen epätarkkuus. Toivotaan tarkempia ja 
laajempia toimenpiteitä päätavoitteiden saavuttamiseksi sekä tarkempaa määrittelyä aikataulusta ja välitavoitteista. 
Myös tavoitteisiin sitoutumisen tärkeyttä korostetaan muutamissa kommenteissa.

• Ohjelman mittareiden sopivuutta ja kattavuutta seurantaan kommentoidaan myös kriittisesti.

Osa vastauksista ei kohdistu esitettyyn kysymykseen vaan nostavat esille erilaisia näkökulmia ilmasto-

ja ympäristöasioihin yleisesti.

Vastaus kommentteihin:

• Ohjelman aikataulut ja mittaristo tarkentuvat osana seurantatyötä. Ohjelman seurantaryhmä vastaa lisäksi 
päivitystarpeen arvioinnista ohjelmakauden aikana.

• Työnjakoa ohjelman jalkauttamista kaupunkiorganisaatioon on jo ohjelmaehdotuksessa tarkennettu seurantaan 
käsittelevässä kappaleessa.

1. Mitä mieltä olet ohjelman päätavoitteiden 
sisällöstä ja niiden tavoitetasosta?



www.salo.fi

Kommentit ovat sisällöltään usein yleisiä ja harva ottaa kantaa suoraan ohjelman sisältöön. Yleisesti 

toivotaan muun muassa uusiutuvan energianlähteiden käyttöä ja fossiilisista polttoaineista luopumista 

sekä kommentoidaan Korvenmäen ekovoimalaitosta ja kaukolämpöä.

Vastauksissa korostuu jälleen tavoitteiden ja aikataulujen tarkkuuden puute. Tavoitteisiin toivotaan 
selkeyttä ja lisää kunnianhimoa.

Toivotaan selkeää ja kattavaa viestintää ohjelman sisältöön liittyen.

Lisäksi esitetään ehdotuksia toimenpiteistä, jotka tulisi huomioida ohjelmassa, esimerkiksi:

• Kiinteistökohtainen energiankulutuksen yms. valvonta sekä energian säästäminen.

• Biokaasun hyödyntäminen maatiloilta ja muista lähteistä.

Vastaus kommentteihin:

• Vastaus ohjelman tavoitteiden, toimenpiteiden ja aikataulujen tarkkuuteen löytyy vastauksesta kysymykseen 1.

• Ilmasto- ja ympäristöaiheisiin keskittyvän viestinnälliset toimenpiteet on tiivistetty painopisteessä ”Vastuulliset 
salolaiset”, jonka lisäksi ohjelman seurantaa käsittelevässä kappaleessa on tarkennettu viestinnän työnjakoa.

• Kaupungin kiinteistöjen energiatehokkuutta ja energian käyttöön seurataan erityisesti osana kuntien 
energiatehokkuussopimuksen toteuttamista.

2. Energiatehokkuus ja uusiutuva energia 
(Resurssiviisaus)
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Kiertotalous nähdään yleisesti hyvin tärkeänä ja toivottuna toiminta Salossa. Kaupungin toivotaan 

lisävään edellytyksiä sen toteutumiseen, huomioiden myös materiaalien kulutuksen pienentämisen 

lähtökohtana.

Vastauksissa korostuu taas tavoitteiden ja aikataulujen tarkkuuden puute. Kehityshankkeita koskevaan 
toimenpiteeseen toivotaan lisää tarkkuutta.

Lisäksi esitetään ehdotuksia toimenpiteistä, jotka voisi huomioida ohjelmassa, esimerkiksi:

• Jakamistalouteen ja resurssien yhteiskäyttöön (kiinteistöt, tilat yms.) panostaminen.

• Materiaalienkierron korostaminen kaupungintoiminnassa (esim. toimistokalusteet) sekä muun muassa 
purkukohteissa.

Vastaus kommentteihin:

• Vastaus ohjelman tavoitteiden, toimenpiteiden ja aikataulujen tarkkuuteen löytyy vastauksesta kysymykseen 1.

• Resurssien yhteiskäytöstä on keskustelut ohjelmatyön aikana ja useat tilat ovat jo yleisemmin varattavissa ja 
käytettävissä (toiveiden mukaan). Kaupunki hyödyntää tavaroiden kiertämisessä jo esimerkiksi kiertonet –palvelua.

• Ruohonleikuutta käsittelevä toimenpide nosti esille kommentteja luonnon monimuotoisuudesta niityissä. Ohjelmassa 
määritellään tavoitteet kaupungin alueiden niittyistämiselle suunnitelmallisesti niin, että samanaikaisesti taataan 
ensimmäisen luokan viheralueiden viihtyisyys ja käytännöllisyys.

• Kaupungissa selvitetään mahdollisuuksia käyttää materiaalin kierrätystä valintatekijänä purku-urakoitsijoiden 
valinnassa.

3. Materiaalit hyötykäyttöön (Resurssiviisaus)
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Yleisesti toivotaan pyöräilyteiden parantamista sekä vihreän ja saavutettavan elinympäristön ja 

ulkoilumahdollisuuksien luomista. Näkökulmia esitetään kaupungin keskusta-alueen kehityksen ja 

maaseutumaisuuden puolesta.

Tarkennusta toivotaan siihen, että miten pyöräilyn ja joukkoliikenteen houkuttelevuutta pyritään 
lisäämään (aikataulu, tavoitetaso…).

Kaavoitukseen liittyen esitetään ehdotusta uudeksi seurannan mittariksi: Kaavojen lukumäärä, jossa 

on käytetty Ilmastokestävän kaavoituksen tarkistuslistaa (KILVA).

Lisäksi esitetään ehdotuksia toimenpiteistä, jotka voisi huomioida ohjelmassa, esimerkiksi:

• Sähköautojen latauspisteiden kattavuus.

• Mahdollisuus palsta- ja laatikkoviljelyyn.

• Raideliikenteen kehittäminen.

• Biokaasun tuotanto ja käyttö autoissa.

Vastaus kommentteihin:

• Vastaus ohjelman tavoitteiden, toimenpiteiden ja aikataulujen tarkkuuteen löytyy vastauksesta kysymykseen 1.

• Kaupunki seuraa lainsäädännöstä tulevaa velvoitetta lisätä latauspisteitä ja valmiuksia niihin.

• Polkupyöräilyväylien ja -infrastruktuurin kehitystyötä tehdään Salossa vuosittain. Aihetta linjataan myös Salon 
kävelyn ja pyöräilyn kehittämisohjelmassa (2016).

4. Kestävä elinympäristö ja liikkuminen
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Kaupungin toivotaan olevan esimerkillinen ja aloitteellinen ympäristöasioissa. Teemojen tulisi 

koskea läpileikkaavasti koko kaupunkiorganisaatiota. Yleisesti nostetaan esille monenlaisia teemoja, 

mutta hyvin vähän kommentteja kohdistettiin suoraan ohjelman sisältöön.

Tarkennusta toivotaan siihen, millä toimenpiteillä henkilöstön ilmastotietoisuutta lisätään tai 
luontosuhdetta vahvistetaan.

Yksittäisiä positiivisia kommentteja on esimerkiksi hankekoordinaattorin palkkaamisesta, kuljetuksen 

tehostamisesta/ympäristöystävällisyydestä sekä seurannan jatkuvuudesta.

Lisäksi esitetään ehdotuksia toimenpiteistä, jotka voisi huomioida ohjelmassa, esimerkiksi:

• Green Office ja Vihreä lippu -ohjelmat

Vastaus kommentteihin:

• Vastaus ohjelman tavoitteiden, toimenpiteiden ja aikataulujen tarkkuuteen löytyy vastauksesta kysymykseen 1.

• Vihreä lippu –ohjelmasta on keskusteltu varhaiskasvatuksesta ja peruskoulutuksesta vastaavien toimijoiden kanssa. 
Toimialoilla ollaan hyvin tietoisia ohjelmasta ja sen mahdollisuuksista. Yksiköt arvioivat yksikkökohtaisesti Vihreä 
lippu -ohjelmasta saavutettujen hyötyjen ja kustannuksia suhdetta.

• Ohjelmakauden yleisenä tavoitteena on jalkauttaa ilmasto- ja ympäristövastuullisuutta ja vahvistaa yhteyttä 
kaupunkistrategiaan. Näillä toimilla vahvistetaan kaupungin läpileikkaavaa ilmasto- ja ympäristötoimintaa.

5. Esimerkillinen kaupunkikonserni 
(Ympäristövastuullisuus)
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Vastauksissa toistuu jo asukaskyselyssä esiin noussut toive kierrätyspisteiden lisäämisestä, erityisesti 

muoviin liittyen. Kierrätysastioihin toivotaan myös monikielistä ohjeistusta.

Muita teemoja käsitellään hyvin vähän ja kommentit ovat hyvin yleisiä. Muutamassa kommentissa 

nostetaan esille monipuolisen viestinnän tärkeys.

Lisäksi ehdotetaan seuraavaa: Biojätteen keräys omakotitaloille lajitteluroskiksena.

Vastaus kommentteihin:

• Vastaus ohjelman tavoitteiden, toimenpiteiden ja aikataulujen tarkkuuteen löytyy vastauksesta kysymykseen 1.

• Ohjelman seurantaa käsittelevässä kappaleessa on tarkennettu viestinnän työnjakoa. Koska ilmasto- ja 
ympäristöteemat tulisi nähdä kaupunkiorganisaatiota läpileikkaavana teemana on myös asiasta viestintä 
jalkautettava eri toimialoille. Tukena toimivat ohjelma seurantaryhmä ja kaupungin viestintäpalvelut.

• Muovin kierrätyspisteistä vastaavat tuottajavastuuperusteella yritykset. Kierrätyspisteiden sijainteihin tai 
kattavuuteen on kaupungin vaikea vaikuttaa, koska ne täyttävät lain asettamat vaatimukset.

6. Vastuulliset salolaiset (Ympäristövastuullisuus)
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Hankinnoista yleisesti toivotaan ympäristövastuullisuutta, paikallisuutta ja laadun, ei hinnan, 

korostamista.

Kommenteissa nostetaan esille, että keskeisten hankintojen tunnistaminen tulisi tehdä heti kauden 

alussa ja, että kaupunki voisi osallistua useampaan kuin yhteen green deal-sopimukseen. 
Puhdasajoneuvodirektiivin hankinnat toivotaan heti aloitettaviksi.

Vastaus kommentteihin:

• Vastaus ohjelman tavoitteiden, toimenpiteiden ja aikataulujen tarkkuuteen löytyy vastauksesta kysymykseen 1.

• Kaupungilla on voimassa sopimukset ajoneuvojen hankinnoista. Tämän takia puhdasajoneuvodirektiivin mukaisia 
hankintoja tehdään vasta kun seuraavan kerran tehdään uusia hankintoja, noin vuodesta 2023 eteenpäin.

• Hankintojen osalta tavoitteena on erityisesti keskittyä vaikutuksiltaan merkittävimpiin hankintoihin. Tärkeää on 
ohjelmakauden aikana jalkauttaa toimialoille ajatus hankintojen tarkastelusta ilmasto- ja ympäristönäkökulmasta. 
Tämän takia keskeisiä hankintoja tunnistetaan mahdollisesti koko ohjelmakauden ajan näiden hankintojen tullessa 
ajankohtaisiksi.

• Green deal –sopimusten toteuttaminen on iso prosessi kaupungin hankintojen näkökulmasta. Tämän takia 
ohjelmakaudelle nähdään sopivaksi tavoitetasoksi vähintään yhden, mahdollisuuksien mukaan useamman, 
sopimuksen toteutuminen.

7. Viisaat julkiset hankinnat 
(Ympäristövastuullisuus)
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Kommentoinnissa toivotaan yleisesti, että viestinnässä sekä palvelu- ja tapahtumasuunnittelussa 

otetaan huomioon asukkaiden tarpeet ja ilmasto- ja ympäristönäkökulmat. Muutama kommentti toivoo 

ohjelmaa lisää panostusta ympäristökasvatukseen/-sivistykseen.

Kasvatuksen näkökulmasta toivotaan, että luokan ulkopuolista opetusta tapahtuisi Salon arvokkaissa 
lähiympäristöissä. Kasvatuksen näkökulmasta toivotaan myös tavoitetason nostoa, koska teemaa 

käsitellään jo yleisesti eri tasojen oppilaitosten ohjelmissa ja opetussuunnitelmissa.

Lisäksi esitetään ehdotuksia toimenpiteistä, jotka voisi huomioida ohjelmassa, esimerkiksi:

• Kuntalaisten osallistaminen luontosuhteen vahvistamiseen.

• Tekeillä oleva kulttuurikasvatussuunnitelma pitäisi huomioida toimenpiteissä.

• Vihreä lippu –ohjelma.

Vastaus kommentteihin:

• Vastaus ohjelman tavoitteiden, toimenpiteiden ja aikataulujen tarkkuuteen löytyy vastauksesta kysymykseen 1.

• Opetuksen suunnittelu seuraa yleisesti kansallisessa tasolla tehtäviä opetussuunnitelmia. Näistä useat ilmasto- ja 
ympäristötavoitteet siirtyvät myös kuntatasolle. Ohjelma pyrkii seuramaan opetussuunnitelmien ilmasto- ja 
ympäristönäkökulmien toteuttamista eri kasvatuksen tasoilla.

• Vihreä lippu –ohjelmaan liittyen on vastattu kohdassa 5.

• Ohjelmaan on lisätty toimenpide kulttuurikasvatussuunnitelmaan liittyen.

8. Ympäristökasvatuksen ja -sivistyksen 
kehityspolku
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Kommenteissa nousee selkeinten esille toimenpiteiden tarkkuuden ja aikataulujen puute. Suurimmalta 

osin kommentit ovat hyvin yleisiä toteamuksia vesitöihin liittyen.

Lumenkaatopaikka nousee esille muutamissa kommenteissa ja sen siirtäminen koetaan erityisen 

tärkeäksi. Teemaa kommentoitiin myös kohdassa 10. Samoin esille nousee jätevedenpuhdistamon 
kunto ja korjaus.

Lisäksi esitetään ehdotuksia toimenpiteistä, jotka voisi huomioida ohjelmassa, esimerkiksi:
• Viemäriverkoston laajentamista ei ole toimenpidettä. Asiaa pidetään tärkeänä.

• Perniönjoen osalta nostetaan esille lähisoiden kuivattaminen ja lisääntyneen vesimäärän ongelmat.

Vastaus kommentteihin:

• Vastaus ohjelman tavoitteiden, toimenpiteiden ja aikataulujen tarkkuuteen löytyy vastauksesta kysymykseen 1.

• Ohjelmaan on lisätty uusi toimenpide: viemäriverkoston laajentumisalueet päätetään vesihuoltolaitosten toiminta-
alueiden määrittelyn yhteydessä.

9. Laadukas vesihuolto (Ympäristövastuullisuus)
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Kommenteissa nousee esille toimenpiteiden ja mittareiden tarkkuuden, riittävyyden ja aikataulujen 

puute. Useissa kommenteissa korostetaan lisäksi Salon alueen merkittäviä vesistöjä ja niistä 

huolehtimisen tärkeyttä. Toive on lisätä uusia mittareita, jotka seuraavat paremmin toteutumista 

(esim. toteutettujen kunnostusten määrä, vedenlaadun mittaaminen merkittävistä jokivesistä).

Muutamassa kommentista nousee esille myös vesienhoidon verkostoyhteistyön tärkeys ja kaupungin 

aktiivinen rooli näissä.

Lisäksi esitetään ehdotuksia toimenpiteistä, jotka voisi huomioida ohjelmassa, esimerkiksi:

• Maatalouden vaikutus vesitöihin ja siihen kytkeytyvät toimenpiteet, muun muassa kalkitus ja reunavyöhykkeet.

• Kaupungin omistamilla alueilla (erit. maa- ja metsätalous) huolehditaan hyvän vesienhoidon mukaisista 
käytännöistä.

• Tuetaan seudullisesti merkittävien vesiensuojelu- ja vesistökunnostushankkeiden toteutumista sekä osallistutaan 
vesiensuojelua edistävään verkosto- ja sidosryhmätoimintaan.

• Sekä vesienhoidon että luonnonmonimuotoisuus tavoitteiden saavuttamiseksi olisi hyvä kehittää vesistö - ja 
luontotiedon hallintaa. Tämä olisi selkeä toimenpide, jolla mahdollistetaan useiden muiden toimenpiteiden toteutusta. 
Esimerkiksi vesistö ja luontotiedon paikkatietoaineistojen kehittäminen.

• Ehdotetaan Pienivesien luontoarvojen inventointia.

Vastaus kommentteihin:

• Vastaus ohjelman tavoitteiden, toimenpiteiden ja aikataulujen tarkkuuteen löytyy vastauksesta kysymykseen 1.

• Kaupunki toimii jo nykyisinkin Valonian ja muiden toimijoiden kanssa mahdollisuuksien mukaan vesistöjen tilaa 
edistävissä hankkeissa.

• Ilmasto- ja ympäristöohjelma keskittyy kaupunkiorganisaatioon. Esimerkiksi maatalouden osalta on 
vaikutusmahdollisuudet keskittyneet kaupungin omistamille alueille.

10. Tekoja vesistöjen tilan parantamiseksi 
(Ympäristövastuullisuus)
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Suurimpana teemana nousee esille kaupungin alueiden metsittäminen, metsien käyttö raaka-aineen ja 

hiilinieluina sekä metsienhoidon suunnitelmat.

Yleisissä kommenteissa nostetaan esille Salon kaupungissa sijaitsevia tärkeitä luontotyyppejä ja 

alueita sekä esitetään erilaisia näkemyksiä luonnon monimuotoisuuden ja eri luontoalueiden 
tärkeydestä.

Vieraslajien torjuntaan toivotaan tarkennusta ja resursseja.

Lisäksi esitetään ehdotuksia toimenpiteistä, jotka voisi huomioida ohjelmassa, esimerkiksi:

• METSO-ohjelman huomiointi toimenpiteissä.

• Kartoitetaan kaupungin omistamien alueiden luontoarvot sekä tärkeät luontokohteet, jotka voitaisiin kunnostaa, sekä 
osallistutaan luonnon monimuotoisuutta tukevaan verkostotoimintaan.

• Esille nostetaan ongelmallisina nähtyjen patojen/kalojen nousuesteiden purkaminen vesistöistä.

Vastaus kommentteihin:

• Kaupungin lähimetsien hoito perustuu virkistystavoitteisiin. Kaupungin omistuksessa olevilla muilla metsäalueilla on 
maapoliittista merkitystä vaihtomaina.

• Ohjelmaan lisättiin virke kaupungin metsäalueiden hoidosta.

• Ohjelmaan lisätty merkintä METSO-ohjelmasta sekä kaupungin metsänhoidon käytännöistä.

11. Monimuotoinen luonto
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Kommenteissa todetaan, ohjelman vastaavan tavoitteisiin kohtalaisesti tai kohtalaisen hyvin. Osa 

vastaajista kokevat toimenpiteet riittämättömiksi.

Merkittävin kritiikki kohdistuu ohjelman tavoitteiden, aikataulujen, velvoitteiden ja toimenpiteiden 
epätarkoiksi koettuihin kuvauksiin. Näihin sekä ohjelman kohdennukseen toivotaan tarkennusta. →

Tähän on vastattu yleisesti kysymyksen 1. kohdalla.

12. Vastaavatko kehityspoluissa ja painopisteissä 
tunnistetut toimenpiteet riittävästi ohjelmassa 
asetettuihin päätavoitteisiin?

13. Avoin palaute koko ehdotuksesta Salon 
kaupungin ilmasto- ja ympäristöohjelmaksi 2021-
2025.

Osassa kommentteja korostetaan ilmasto- ja ympäristöohjelman olevan tärkeä osa Salon 

kaupungin tehtäviä ja merkittävä myös houkuttelevuus ja talous näkökulmista.

Muutama huomio kommentoinnin olevan vaikeaa ja/tai vaativan vastaajalta erityistä 

perehtyneisyyttä.

Muutamia kommentteja, jotka korostavat resurssien vähyyttä ja tähän vedoten muita kunnan 

vastuu tehtäviä.

Yleisesti pidetään tärkeänä, että kommentteja hyödynnetään ja, että ohjelmaan päivitetään 

vielä niiden mukaisesti.


